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با توجه به تعطیلات نیم فصل لیگ برتر و به منظور حفظ آمادگی بدنی بازیکنان 
اســـتقلال، شـــاگردان جواد نکونام در دیداری دوستانه به مصاف تیم دسته اولی 
آریو اسلامشـــهر رفتند که این دیدار درنهایت با تســـاوی بدون گل به پایان رسید. 
استقلالی ها در حالی در این دیدار به میدان رفتند که با غایبان بی شماری مواجه 
بوده و این روند باعث شده است تا جواد نکونام درست وضعیتی شبیه به آنچه 
در نیم فصل با آن مواجه بود را دوباره تجربه کند. در واقع استقلال برای فصل جدید 
درحالی بسته شد که اگرچه نکونام در موقع مناسبی برای بسته شدن تیمی مقتدر 
به این تیم اضافه شـــد، اما در ســـوی دیگر ماجرا وجود اتفاقاتی غیر مترقبه مانند 
وقت کشی های حجت کریمی و پایبندی به قوانین من درآوردی و یک شبه از سوی 
، باعث شـــد درنهایت آن طور که باید و شـــاید تیم در ابتدای فصل به میل  خطیر
سرمربی آبی ها بسته نشود. با همه این تفاسیر اما استقلالی ها نیم فصلی عجیب 
را سپری کرده و با وجود مشکلات و ضعف های فنی مشهود و بی شمار در جریان 
بازی های آبی پوشان در برابر حریفان خود، این تیم درنهایت عنوان قهرمانی نیم فصل 
را به خود اختصاص داد. این در صورتی است که در ادامه رقابت ها و برای کسب 
مجدد این عنوان در پایان فصل، مطمئنا نکونام و شاگردانش کار بسیار سخت تری 
را نسبت به نیم فصل اول در پیش خواهند داشت.  این در شرایطی است که بعد از 
جذب سیلوا، کار این تیم با وجود دو لیستی که نکونام برای جذب بازیکن جدید 
برای مدیریت ارسال کرده در ظاهر به اتمام رسیده؛ چراکه طی روزهای اخیر تغییر و 
تحولی در این جبهه برای استقلالی ها به وقوع نپیوسته است. در هر صورت با همه 
مشکلاتی که آبی ها در نیم فصل اول به آن دچار بودند حالا باید با چالش بزرگ تری 
، این تیم به صورت پیش فرض  نیز مواجه شده و در غیاب یامگا و احتمالا حامدی فر

باید در ابتدا به فکر پر کردن این دو جای خالی باشد. 

 بازی تدارکاتی در شرایطی عجیب
تیم فوتبال استقلال در دیدار تدارکاتی مقابل آریوی اسلامشهر در حالی به تساوی 
بدون گل قناعت کرد که برای این دیدار غایبان زیادی را در ترکیب خود داشت. 
در واقع به جز چشمی و حسینی که تیم ملی را در قطر همراهی می کنند و البته یامگا 
که به خاطر مصدومیت مدت ها از همراهی استقلال دور خواهد ماند، بازیکنان 
دیگری مانند سلیمی، بابایی و سهرابیان به خاطر مصدومیت فرصت همراهی تیم 
را در این بازی پیدا نکرده و از سوی دیگر با جدا شدن مهری و احتمالا حامدی فر 
و درنهایت با اضافه نشدن سیلوا، نکونام در غیبت پرتعداد شاگردانش، تیمش را 

برای این دیدار مهیای حضور در میدان کرد. 
درباره وضعیت استقلال این طور شنیده می شود که شرایط این تیم از لحاظ نیروی 
انسانی در تمرینات هم وخیم گزارش شده؛ چراکه در غیاب این تعداد بازیکن برای 
انجام تمرینات گروهی، عملا فقط حدود 10، 12 بازیکن در دسترس کادرفنی برای 
تمرینات حضور دارند و جالب اینکه محمد نوازی که اتفاقا هنوز روی فرم و از آمادگی 
خوبی نیز برخوردار است ، به عنوان بازیکن تمرینی در تمرینات سایر بازیکنان را 

کادمی استقلال نیز چند  همراهی می کند! البته نکونام از چند بازیکن امیدهای آ
بازیکن را دعوت کرده تا در تمرینات به سایر بازیکنان این تیم اضافه شوند، این 
در حالی است که به نظر می رسد با این شرایط و بی بازیکنی، فعلا نکونام قصدی 
برای بیرون گذاشـــتن نفراتی که از آنها به عنوان لیســـت خروجی تیمش نام برده 
می شد، ندارد. استقلال باید در شرایطی 20 بهمن ماه در مرحله یک شانزدهم نهایی 
جام حذفی به مصاف مس رفسنجان برود که احتمالا سیدحسین حسینی، روزبه 
چشمی )به خاطر همراهی تیم ملی و درصورت صعود این تیم به مرحله نیمه نهایی 
جام ملت های آسیا( کوین یامگا و سعید مهری را به صورت قطعی در اختیار ندارد 
و وضعیت امید حامدی فر نیز نامشخص است. این یعنی چهار نفر از نفراتی که 
در ترکیب اصلی آبی پوشان و طی آخرین تقابل با مس حضور داشتند، در بازی 
مـــرگ و زندگـــی جام حذفی غایب خواهند بـــود که این بدترین خبر ممکن برای 
نکونام است. از سوی دیگر فعلا هم پنجره آبی ها بسته است و اقدام تازه ای هم 

برای جذب بازیکن گزارش نشده. 

 جایگزین یامگا مشخص شد
از کوین یامگا باید به عنوان یکی از ارکان موفقیت استقلال در سال های اخیر یاد 
کرد. بازیکنی که بعد از دو فصل و نیم حضور در اســـتقلال رکوردهای زیادی را به 
نام خود سند زده و قطعا آبی ها در غیاب این بازیکن در نیم فصل دوم مشکلاتی 
خواهند داشت. درخصوص جایگزین احتمالی این بازیکن طی روزهای گذشته 
گمانه زنی های زیادی مطرح شده و این در شرایطی است که با وجود آنکه بعد از 
؛ کانال رســـمی اســـتقلال نتیجه این دیدار را با عکس ســـامان تورانیان  بازی آریو
)هم پستی یامگا( پوشش داد، به نظر می رسد با خرید سیلوا در خط دفاعی و آماده 
شدن بازیکنانی مانند مرادمند و سلیمی تا آغاز نیم فصل دوم رقابت ها احتمالا 

صالح  حردانی به یک خط جلوتر منتقل شده و جای یامگا را خواهد گرفت. 

 چرا سیلوا دیر آمد؟
با همه مشکلاتی که امروز بر سر راه استقلالی ها قرار دارد، این تیم درنهایت با یک 
بازیکن آشنا به توافق رسیده و با اعلام رسمی این باشگاه، رافائل سیلوا دوباره به 
جمع شاگردان نکونام اضافه شد. اما اینکه چرا بعد از حدود 10 روز از اعلام توافق 
صورت گرفته با سیلوا و البته آغاز دور جدید تمرینات استقلال، هنوز مدافع برزیلی 

به تمرینات شاگردان نکونام اضافه نشده احتمالا به 
این موضوع بر می گردد که بازیکنان حرفه ای معمولا 

قبـــل از ثبت قـــرارداد خود به جهت جلوگیری از 
مصدومیت از حضور در تمرینات سرباز می زنند 
و کار خـــود را تـــا حصول نتیجه نهایی و امضای 

رسمی قرارداد به صورت انفرادی دنبال می کنند. از 
سوی دیگر هیچ بازیکن جدیدی هم نمی تواند قبل از بازگشایی پنجره نیم فصل 
در دهم بهمن ماه برای تیم خود به میدان برود مگر بازیکنان آزاد که به تیمی بروند 
که جای خالی در لیســـت خود داشـــته باشـــند. با همه این تفاسیر درباره آخرین 
وضعیت سیلوا شنیده می شود او به زودی راهی تهران شده و بعد از عقد قرارداد 

رسمی به تمرینات استقلال اضافه خواهد شد. 

دیدار تدارکاتی در غیاب 9 بازیکن، فعلا بی خیال لیست خروجی!

ک  استقلال در وضعیت خطرنا
نوازی بازیکن شد، جایگزین یامگا از خط دفاع می آید

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

 اقدام فوری برای باز شدن حساب بانکی 
و صدور مجوز حرفه ای

مشکل مالیاتی استقلال در آستانه حل شدن
تیم فوتبال استقلال همچنان با مشکلات عدیده مالی مواجه بوده که از 
جمله آنها می توان به مشکلات مالیاتی این باشگاه، که سالیان زیادی 
است با آن دست و پنجه نرم می کند، اشاره کرد. در واقع عدم پرداخت 
مالیات توسط مدیران گذشته باشگاه استقلال باعث شده بدهی انباشته 

سنگینی روی دست استقلالی ها باقی بماند. 
، زمانی که مصطفی  بر همین اساس و با ارجاع به گذشته های نه چندان دور
آجورلو وارد استقلال شد با یک بدهی  مالیاتی 274 میلیارد تومانی مواجه 
شد که در آن زمان تلاش های مدیریت وقت باعث شد این مبلغ بدهی 
به 77 میلیارد تومان کاهش پیدا کند. این در صورتی است که به تازگی 
و با پیگیری تیم مدیریتی جدید و لحاظ تمامی تخفیف ها، این بدهی 
حالا به مبلغ 33 میلیارد تومان کاهش پیدا کرده که  بلافاصله با پرداخت 
5 میلیارد تومان از سوی باشگاه استقلال باز هم این مبلغ کاهش پیدا 
کرده و به 28 میلیارد تومان رســـید. در این خصوص حالا خبر می رســـد 
از آنجایی که اســـتقلال جهت اخذ مجوز آســـیایی نیاز به تفاهمنامه با 
سازمان امور مالیاتی دارد، قصد دارد عددی بین 15 تا 20 میلیارد تومان را 
نقدا به این سازمان پرداخت کرده و مابقی را به شکل اقساط به این اداره 
پرداخـــت کنـــد تا اینگونه بدهی مالیاتی 274 میلیاردی دهه های اخیر 

پرداخت و پرونده مختومه شود. 
با این کار استقلال در خصوص مالیات جهت اخذ مجوز آسیایی 
برخلاف فصل گذشته مشکلی نخواهد داشت، ضمن اینکه با این 
اقدام حساب بانکی آبی ها نیز باز خواهد شد. از مرداد ماه سال 
جاری حساب باشگاه استقلال به خاطر بدهی به اداره مالیاتی 
مسدود شده و به نظر می رسد با این اقدام، این مشکل آبی ها 

نیز حل و فصل خواهد شد. 

 بسیج تمامی امکانات بیمارستان 
برای بازیکن استقلال

یک طبقه بیمارستان برای یامگا قرق شد
با اتفاق تلخی که هفته گذشته برای کوین یامگا رخ داد، استقلالی ها 
فعلا دچار شوک شده و در حال حاضر هم مشخص نیست در آینده 
نزدیـــک چه اتفاقـــی برای این بازیکن رخ دهـــد و درواقع زمان 
بازگشـــت یامگا به میادین با وضعیتی که این بازیکن به 

آن دچار است در هاله ای از ابهام قرار داد. 
ایـــن در حالـــی اســـت کـــه گرچـــه اتفاقـــی کـــه برای 
مدافع هافبک فرانســـوی اســـتقلال افتاد همه را 
ناراحت کرد، اما بســـیج یک تیم فوق تخصصی 
چشـــم و در اختیـــار گرفتـــن یـــک طبقـــه کامـــل 

برای بستری و اقدامات درمانی این بازیکن به جهت بیمارستان 
جلوگیری از حضور دیگر بیماران و اصحاب رســـانه و ســـایر پرســـنل 
بیمارستان، هزینه سنگینی را به باشگاه استقلال تحمیل کرده است. 
از سوی دیگر با وجود آنکه هزینه بیمارستانی اتباع خارجی به صورت 
دلاری محاسبه می شود اما باشگاه استقلال با توجه به وظیفه حرفه ای 
خـــود و از آن مهم تـــر خصوصیـــات حرفـــه ای کویـــن در دوران بـــازی در 
استقلال، پرداخت تمامی هزینه ها را پذیرا شده و تلاش کرده بالاترین 
خدمـــات پزشـــکی ممکن در ایران را درخدمـــت این بازیکن محبوب 

استقلالی ها قرار دهد. 

اخبار کوتاه

یکی از مواردی که این روزها مورد توجه اهالی ورزش و فوتبال قرار گرفته بازگشت 
کاوه رضایی و هادی محمدی به تمرینات سپاهان است. برای علاقه مندان به 
فوتبال این سوال به وجود آمده که اگر قرارداد این  دو فسخ شده بود تا 3 بازیکن 
ســـپاهان به ترکیب برگشـــته و در بازی با شـــمس آذر بازی کنند چطور حالا این 
بازیکنان به اردوی سپاهان برگشته و دیگر خبری از فسخ نیست؟ در چنین 
شرایطی این ذهنیت به وجود آمده که سپاهانی ها به این شکل قوانین را بار 
دیگر دور زده و چون در بازی با شمس آذر باختند دیگر نگرانی بابت 3 بر 
صفر شدن بازی هم ندارند، درنتیجه از فسخ قرارداد منصرف شدند. از سوی 
دیگر ابهاماتی درخصوص فسخ قرارداد احسان پهلوان و عیسی آل کثیر نیز 
وجود دارد مبنی بر اینکه اگر این دو نفر قراردادشان یک طرفه از سوی باشگاه 
فسخ شده و با رضایت بازیکنان نبوده، در این شرایط این اتفاق کمکی به 

کاهش سقف بودجه سپاهان نمی کند. 

 سپاهان خود را تبرئه کرد
فســـخ یک طرفه قرارداد بازیکنان ســـپاهان خود یکی از مباحث جدی 
روزهای اخیر است، با این حال از این باشگاه شنیدیم بازیکنانی که از 
تیم سپاهان جدا شدند، فسخ قرارداد نکردند بلکه اقاله کردند. از طرفی جدایی 
احسان پهلوان و عیسی آل کثیر که جدا شدند دوطرفه بوده و بر سر مبلغی به 
توافق رســـیدند و ســـپس جدا شـــدند. درنتیجه الباقی مبلغ به بودجه باشـــگاه 
سپاهان برمی گردد و می تواند در دیگر قراردادها یا قرارداد جدیدی لحاظ شود. 
از طرفی فســـخ قرارداد این دو بازیکن به دلیل اســـتفاده از دیگر بازیکنان نبود؛ 
چراکه سپاهانی ها مدعی هستند آن سه بازیکن چون موارد اصلاح قراردادشان 
انجام شده بود، در بازی هفته آخر مقابل شمس آذر بازی کردند. روزی که کمیته 
انضباطی حکم را صادر کرد، نکاتی داشت که مبنای حقوقی نداشت ، مثلا اینکه 
شـــرط باطل مبطل کل قرارداد نیســـت. درحالی که کمیته انضباطی این مورد را 
رعایت نکرده بود اما کمیته استیناف وارد شد و با در نظر گرفتن این مهم که فقط 

یک بخش از قرارداد بازیکن باطل است نه کل قرارداد، امتیازهای 
جریمه شـــده را بخشـــید. وقتی کمیته انضباطی رای را صادر 

کرد باشگاه سپاهان بلافاصله نامه ای زد و اعلام کرد فعلا 
نمی توانند قراردادها را اصلاح کنند چون قراردادهایی که 
مشکل دارند مربوط به فصل آینده است. البته برخی بندها 

مثل بند دلاری یا پرداخت 17 میلیارد به ایجنت یک بازیکن 
)که یک صفر آن به اشتباه اضافه بود( همان موقع اصلاح و حذف 

شد. کمیته انضباطی اما همچنان شش ایراد از قراردادهای بازیکنان سپاهان 
گرفته بود. یکی از آنها این بود که چرا در قرارداد ننوشته در صورت سقوط تیم به 

، فصل آینده قراردادها 50 درصد کاهش پیدا می کند. این بندی  دسته پایین تر
بود که در دستور عمل جدید آمده بود. درواقع اصل موضوع این است که قرارداد 
آن شش بازیکن مربوط به فصل دوم بود و در قرارداد فصل جاری آنها ایرادی پیدا 

نمی شد، درنتیجه حکم کمیته انضباطی از نظر آنها مبنای حقوقی نداشت. 

 ادعای سپاهانی ها: محروم نبودند، احتیاط کردیم!
بنا بر ادعای ســـپاهانی ها درحالی که به نظر می رســـید بازیکنان ســـپاهان نظیر 
پیام نیازمند اجازه حضور در میدان را ندارند، این بازیکنان هیچ کدام محروم 
نبودند و می توانستند بازی کنند اما باشگاه سپاهان و شخص مورایس به خاطر 
اینکه تیم بحران زیادی را تحمل کرده بود در استفاده از این بازیکنان تا اصلاح 
کامـــل قراردادشـــان، احتیاط کرد. براســـاس قوانین، بازیکـــن در صورتی محروم 
می شود که کل قراردادش باطل باشد اما در موارد حقوقی فوتبال و فیفا یک بند 
از قرارداد، کل آن را باطل نمی کند. درنتیجه از ابتدا ممنوعیتی برای استفاده از 
آنها وجود نداشـــت. باشـــگاه سپاهان چون درخصوص این موارد تردید داشت 
برای استفاده از این بازیکنان احتیاط کرد و ترجیح داد آنها را تا مشخص شدن 
کامل وضعیت شان به میدان نفرستد چون نگران بود دوباره وارد پروسه حقوقی 
شود. از این رو به سرعت قراردادها را به طور کامل اصلاح کرد و با در نظر گرفتن 
25 درصد افزایش قیمت با اطمینان خاطر این بازیکنان را در بازی با شمس آذر 
به میدان فرســـتاد. به طور مثال قرارداد پیام نیازمند اصلاح شـــد و از 40 درصد 
افزایـــش بـــه 25 درصـــد کاهـــش پیدا کـــرد و آن 15 درصد در قرارداد ســـال جاری 
لحاظ شد. درنتیجه فسخ قرارداد و جدایی برخی از بازیکنان یا همان لیست 
مازاد ربطی به بازی کردن آن سه بازیکن در بازی با شمس آذر نداشت. در ابتدا 
بحث دو تا سه بازیکن مازاد بود سپس نیکفر اعلام کرد لیست مازادشان شامل 
پنج بازیکن است که مورایس آنها را نمی خواهد اما با توجه به روند مذاکرات و 
فعالیت باشگاه سپاهان در نقل و انتقالات به نظر می رسد که سرمربی سپاهان 

از موضع خود کوتاه آمده است. 

 چه کسی ادعای سپاهان را تایید می کند؟
در ابتدا به نظر می رسید فرشید طاهری، مسئول نقل و انتقالات سازمان لیگ 
جواب این سوال ها را بداند اما او با صراحت اعلام کرد در جریان این موارد نیست 
و آنها فقط مجری دســـتورات هســـتند. پس تلاش کردیم با ســـهیل مهدی که در 
قطر به سر می برد گفت وگو کنیم. جالب است که او نیز ادعا کرد سوالات ما 
ســـوالات او هم هســـت و نمی داند مدل قراردادی این بازیکنان چگونه بوده 
اســـت! در ادامه تلاش کردیم با اعضای کارگروه نظارت بر ســـقف قراردادها 

در این مورد گفت وگو کنیم . 
گفتـــه می شـــود ســـقف بودجه ســـال جاری ســـپاهان که همـــان 350 میلیون 
اســـت رعایت شـــده اســـت و آن چیزی که مشـــکل دارد قراردادهای سال آینده 
است یعنی قراردادهای سال آینده به شکلی بود که سقف 25 درصد را رعایت 
نکرده بودند. درواقع همه تلاش ســـپاهان اصلاح قراردادهای ســـال بعد است و 

این طور نبود که سقف بودجه سال جاری را تغییر دهند. یکی از اعضای کمیته 
نظارت که تمایلی نداشت نامش فاش شود به خبرنگار »فرهیختگان« گفت: »ما 
کمیته های تخصصی داریم و اگر کمیته انضباطی رأیی بدهد ما حتی سوال هم 
نمی کنیم چون جزء اختیارات ما نیست. این بار کمیته تعیین وضعیت با شروط 
و مستنداتی در قراردادهای اینچنینی ورود کرد و اصلاح آنها برای سال دوم را از 
سپاهان خواست و تا جایی که اطلاع دارم کارهایشان انجام شد اما اینکه چه 
بازیکنانی را می خواهند از لیست خارج کنند یا اضافه کنند دست خودشان 
است چون سقف سال اول را رعایت کردند و ما هم می خواهیم قوانین رعایت 
شود و نمی خواهیم هیچ کس ضرر کند. درنتیجه آنها قرارداد بازیکنان خود را که 
می خواســـتند به میدان بفرســـتند اصلاح کردند و مشکلی برای استفاده از آنها 

نداشتند. این هیچ ربطی به لیست مازاد یا فروش شان ندارد.« 
همان طور که می دانید کمیته تعیین وضعیت، مسئول اختلاف بین باشگاه و 
یکن است. در رای صادره، کمیته استیناف نگفته که باشگاه موظف است  باز
یکن هم قهرا موظف  یکن موظف هســـتند، یعنـــی باز بلکـــه گفته باشـــگاه و باز
است که طبق قوانین قرارداد خود را اصلاح کند و نمی تواند بگوید من اصلاح 
نمی کنم. حالا اینکه این پول را چگونه می خواهند برای سال دوم تغییر دهند 
از نظر ســـازمان لیگ فرقی نمی کند و طبق قوانین پیش می رود. حالا هم برای 
یکنان در سال دوم حتما 25 درصد  این کمیته ها هیچ فرقی ندارد قرارداد این باز
افزایش پیدا می کند یا نه اما تنها سقف 25 درصد افزایش قیمت را می پذیرند. 
یکن ممانعت کند با او برخورد می شود و کل مسئولیت برعهده  درنتیجه اگر باز
باشـــگاه نیســـت. این عضو کمیته نظارت در ادامه اظهاراتش به ما گفت: »ما 
یکنی که قراردادش را فسخ نمی کند از استیناف سوال کردیم.  حتی در مورد باز
یکن نیز موظف است قوانین را رعایت کند و این طور  کید کرد که باز استیناف تا
نیست که مقاومت کند و نخواهد قرارداد را کاهش دهد؛ چراکه در این صورت 
طبق ابلاغ رسمی کمیته استیناف، سازمان لیگ می تواند خودش رسما اقدام 
یکن این فرصت را دارند تا با  یکن مازاد است. باشگاه و باز کرده و بگوید این باز
یکنی را از لیست خارج می کند به هیچ یک  هم توافق کنند و اینکه آنها چه باز
از کمیته ها ربطی ندارد و این تصمیم باشگاه و مربی است.« سپاهان سال اول 
ســـقف را رعایت کرده و حالا ادعا می کند اگر تا ســـال دوم قراردادها را اصلاح 
نکردم آن وقت جریمه کنید و از حضور بازیکنم در زمین ممانعت به عمل آورید. 
درواقع یکی از دلایلی که از این تیم کسر امتیاز نکردند این بود که سپاهانی ها 
در دفاعیات خود گفتند قرارداد سال اول شان مشکل ندارد و فرصت دارند تا 
گر تا آن موقع اصلاح نکردند تنبیه شوند،  سال دوم قراردادها را اصلاح کنند. ا
زیرا هنوز فعلی انجام نشده است. به نظر می رسد دفاعیات سپاهان مورد قبول 
واقـــع شـــده و تخلفـــی صورت نگرفته و ممکن اســـت در آینده تخلف صورت 
بگیرد. درنتیجه سپاهان برای فصل جاری هیچ سقفی را دور نزده و قراردادها 
را براساس قوانین بسته است. به این ترتیب بعد از برطرف کردن دیگر ایرادها 
یکنان شان در بازی پایانی نیم فصل اول ممنوعیتی نداشت و ربطی  حضور باز

به لیست خروج آنها ندارد. 

گزارش »فرهیختگان« از ماجرای فسخ قرارداد بازیکنان سپاهان و اصلاحاتی که اخیرا صورت گرفت

قانون دور زده شد؟
 ادعای سپاهانی ها: محروم نبودند، احتیاط کردیم!              یک عضو کمیته نظارت: اصلاح قرارداد بازیکنان سپاهان ربطی به لیست خروج این تیم ندارد


